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از نقش متفاوتی که در فیلم »پاکول« 
بازی کرده اید بگویید.

»پاکول« فیلمی مربــوط به بخش 
خصوصی بود که بچه های کرج با زحمت 
زیاد هزینه هایش را تامین کردند و فیلم 
را ساختند و به نظرم فیلم خوبی هم از 

آب درآمده است. 
من پیش از این نیز در فیلم چند »متر 
مکعب عشــق« نقش یک مرد افغان را 
بازی کرده بودم و کاراکترم در آن فیلم منفی نبود بلکه پدر دلسوزی بود 
که در موقعیتی ناخواسته قرار گرفته بود اما در فیلم »پاکول« کاراکتر 
منفی را بازی می کنم و بازی در ایــن دو نقش که باید در کاراکتر از یک 
کشــور، فرهگ و زبانی دیگر را بازی می کردم برایم تجربه ای جالب و 

جذاب بود. 

با اینکه در چند سکانس کوتاه حضور داشتید اما ژست بدنی که برای 
این کاراکتر انتخاب کرده بودید جالب توجه بــود و از آنجایی که این 
کاراکتر خودخواه و قلدر است شما بیشــترین فضای ممکن را با ژست 
بدنی تان اشغال می کردید و بدین ترتیب تحکم کاراکتر بر فضا بیشتر 

به چشم می آمد.
بله البته تمام این ها جزو مهندسی نقش و فیزیک و بدن کاراکتر است.

  نادر فلاح، بازیگر:

بازی کاراکتری از فرهنگ و کشور دیگر جذاب است

با توجه به اینکه تعداد سکانس های نقش 
یسنا کوتاه است چه جذابیتی سبب شد که 

حضور در این پروژه را بپذیرید؟
ماجرا هیچ وقت این نبوده که نقش کوتاه 
است یا بلند بلکه ماجرا این است که تمام قصه 
پیرامون کاراکتر یسنا شکل می گیرد و از ابتدا 
تا انتها در پی این دختر هستند برای من هم 
بیشتر تاثیرگذاری نقش مهم است و به نظرم 
تاثیرگذارترین نقش زن در این فیلم نقش و 
کاراکتر یسنا اســت و با اینکه حضور دائمی 
ندارد همواره یا راجع به او صحبت می شود یا 
در جستجوی او هستند و این وجوه اثر برای 

من اهمیت بیشتری داشتند.

در نقش پردازی یسنا باید در چند سکانس 
محدود تمام گذشــته و احساسات این زن را 

نشان دهید.
بله اما مخاطــب امروز مخاطب بســیار 
باهوشی است و اتفاقاً قرار نبود که ما توضیح 
اضافه ای در مورد این کاراکتر بدهیم و در همان 
چند سکانس محدود مخاطب متوجه می شود 
که این دختر مورد ظلم واقع شده و باید تن به 
ازدواجی بدهد که به آن راضی نیست، او در پی 
رویاهایش می رود اما با مسائلی روبرو می شود 
که مســیر زندگی اش را تغییر می دهد و در 
نهایت برای تن ندادن به آن تقدیر که برایش در 
نظر گرفته شده به اقدام نهایی دست می زند. 
به نظرم یسنا نقش بسیار شجاعانه ای است و 
همانطور که در انتهای فیلم نیز توضیح داده 
می شود مشــابه این موقعیت به دفعات برای 
زنان افغان پیش آمده اســت. البته بخشی از 
سکانس های یسنا در تدوین حذف شده که 
به نظرم در راســتای بهبود کار بود و من نیز 
از این اتفاق خیلی راضی بودم. و همان چند 
ســکانس کوتاه این بود که این زن مورد ظلم 

واقع شده است. 

آیا برای نقش پردازی یســنا بیشــتر از 
تکنیک های مرسوم بازیگری کمک گرفتید؟

این فیلم چند سال پیش ساخته شده و آن 
زمان  خیلی حسی و غریزی این نقش را بازی 
کردم اما می خواهم تاکید کنم که اگر قرار بود 
امروز آن را بازی کنــم حتماً رویکرد دیگری 

و  می داشتم 
می کنم  فکر 
مسئله  این 
هر  بــرای 
ی  یگــر ز با
پیش می آید. 

یعنی وقتی می بیند که چگونه بازی کرده با 
خود می گوید که کاش امروز بود و جور دیگری 
بازی می کردم و در واقــع این اتفاق اجتناب 
ناپذیر اســت و من نیز از این قاعده مستثنا 

نیستم.

به تازگــی از فســتیوال بین المللی زنان 
بیروت جایزه بهترین بازیگر زن را گرفته اید. 
آیا این جوایز به نوعی یک تایید برای شما به 

عنوان بازیگر است؟
راستش را بخواهید به نظرم هرگز تاییدی 
محسوب نمی شود. من بازیگری بودم که اتفاقاً 
مسیر پر آزمون و خطایی را گذراندم و شاید 
تعداد خطاهایم خیلی هم بیشتر بوده باشد 
بنابراین جوایز اصلًا تاییدی بر این نیست که 
من دیگر بازیگر بســیار خوبی هستم. اتفاقاً 
به نظرم این جوایز به من هشــدار می دهد 
که همواره باید در این مســیر تلاش کنم و 
در راســتای بهبود بازیگری ام تلاش ویژه ای 
داشته باشــم. می توانم بگویم که در کشور 
خودمان هنوز نقش هایی که دلم می خواهد را 
بازی نکرده ام و این یعنی هنوز مسیر درازی 

در پیش دارم.

سخن پایانی
فیلم »پاکول« چند ســال پیش ساخته 
شده و قطعاً خود آقای اسماعیلی نیز اگر قرار 

بود امروز این فیلم را بسازند رویکرد 
دیگری می داشتند اما به نظر من 
»پاکول« فیلم شــریفی است و 
ارزش دیدن دارد و واقعا با زحمت 

فراوان و بودجه شخصی ساخته شد. 
اگر از این فیلم ها حمایت نشود تعداد 

فیلم هایی از این دست و کسانی که 
قدم در این راه می گذارند کم و کمتر 

خواهد شــد و فکر می کنم این 
سینما ارزش دیدن دارد.

  صحرا اسداللهی، بازیگر:
هنوز نقش هایی که دلم می خواهد را

بازی نکرده ام

پیوستن شما به این پروژه چگونه بود؟ 
تقریباً 5 سال پیش با نوید اسماعیلی برای 
اینکه اولین فیلم سینمایی اش یعنی »طبقه 
یک و نیم« را بسازد جلسه ای گذاشتیم و من به 
عنوان مشاور پروژه در کنار او بودم، فیلم طبقه 
یک و نیم ساخته شد و تقریباً 2 سال بعد برای 
فیلم »پاکول« از من دعوت کردند که به عنوان 
مشاور تهیه و تولید در خدمتشان باشم. وقتی 
فیلمنامه را خواندم و دغدغه های فیلمساز را 
دیدم متوجه شدم که این فیلم می تواند یک 
معضل اجتماعی را کــه در آن افغان یا ایرانی 
بودن دختران ملاک نیست را به خوبی مطرح 
کند و مصمم شــدم که باید در این زمینه یک 
فیلم خوب و درجه یک بر اســاس قصه ای که 
داشت تولید کنیم و بر همین اساس من به این 

پروژه ملحق شدم.

این پروژه با چه چالش هایی روبرو بود و چه 
سختی هایی پیش رو داشتید؟

من در بحث تولید کنــار تیم بودم و بحث 
لوکیشن ها واقعاً سخت و چالش برانگیز بود و 
از طرفی تعدد لوکیشن زیادی داشتیم و به این 
علت که فیلم با سرمایه شخصی ساخته می شد 
باید حتی المقدور از تهران خارج نمی شدیم 
بنابراین تمام لوکیشــن های فیلم در داخل و 

اطراف تهران فیلمبرداری شد.

به نظر می آید که در اطراف تهران مناطقی 
وجود دارند که ســخت می توان باور کرد در 
نزدیکــی پایتخت 

باشند.

دقیقا  بلــه 
از  مثلا یکــی 
لوکیشن های ما 
روستایی به نام 
دهشاد شهریار 
بــود همینطور 

روستایی در اوایل جاده قم که کودکی کاراکترهای 
اصلی را آنجا گرفتیم و بقیه لوکیشــن ها نیز در 

همین محدوده تهران و داخل تهران بود.

وضعیت ســینمای مســتقل را چگونه 
می بینید؟

سینمای مستقل واقعاً مظلوم واقع شده است 
و فیلمساز با ســرمایه شخصی شروع به تولید 
می کند هیچ حمایتی نیز در انتظارش نیست. 
متاســفانه می توان گفت که به این ترتیب به 
سمت کم رنگ شدن ســینمای مستقل پیش 
می رویم در حالی که به نظر من سینمای مستقل 
همیشه واقعیت هایی را بیان کرده که انکار ناپذیر 
هستند و فراموش نکنیم که تاریخ سینمای ملی 
ما نیز ارتباط مستقیمی با سینمای مستقل دارد.

منظورتان از این ارتباط مستقیم چیست؟
منظورم این است که در طول تاریخِ سینمای 
ایران، سینمای مستقل همواره مسیر حیات 
خود را بدون وابستگی دنبال کرده است و تولید 
فیلم در سینمای مستقل همیشه سختی های 
خودش را داشته و ما نیز در شرایط آن روزها به 
خصوص بعد از دوران کرونا و رکود که این حوزه 
را در بر گرفته بود، فیلم پاکول را با شرایط بسیار 

سخت و دشوار تولید کردیم. 

سخن پایانی
سینمای مستقل به این دلیل که هیچگونه 
حمایتی از هیچ ارگانی ندارد همواره مظلوم واقع 
می شود و تنها راهی که برای تبلیغات فیلم های 
مستقل وجود دارد همان تبلیغات کلامي است 

که مخاطب انجام می دهد. 
 این فیلم حاصل تلاش یک تیم کاملاً حرفه ای 
اســت، تیمی که از بازیگران گرفته تا عوامل 
پشت صحنه، همه مثل یک خانواده در دو ماهی 
که کار کردیم کنار هم بودند و امیدوارم که در 

اکران نیز بهترین اتفاقات برایش بیفتد.

  امیر صیدآبادی، مشاور تهیه و تولید:
نفس  سینمای مستقل 
به شماره افتاده است


